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La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, presidenta .

Senyories, bona vesprada .

Senyora Álvaro, gràcies per la pregunta . I efectivament 
començàrem l’any malament . Començàrem l’any amb una 
altra dona assassinada al nostre territori . Haguérem de 
començar l’any, una vegada més, concentrant-mos contra les 
portes del palau, que vullc agrair a tots els grups de la cambra 
la seua presència i el seu suport a eixa concentració .

Però és cert, la gent ja diu: «No volem només plorar el dol, 
volem que les coses es facen d’una altra manera .» I és una 
dramàtica realitat . Com vosté dia, cinquanta-sis dones assas-
sinades a Espanya, segons dades del ministeri, deu a la nostra 
comunitat, si es compten a més les víctimes que no són 
estrictament de gènere, perquè no són exparelles, però són 
matades pel mateix assassí . Estem en dotze al nostre terri-
tori, i per tant és una realitat crua que hem de combatre .

Naturalment els signants de l’Acord del Botànic ens compro-
metérem literalment a impulsar polítiques que milloraren 
la vida de les persones en aspectes com la lluita contra la 
violència de gènere . Per això, també creem, i este govern ha 
traslladat al Govern d’Espanya, la necessitat que açò siga una 
qüestió d’estat . Açò no pot ser ja una qüestió de cada terri-
tori . No pot ser una qüestió menor . És una qüestió d’estat . 
Són massa les dones assassinades . Les volem vives i no en 
volem ni una menys . I per tant, també necessitem un govern 
en Espanya que entenga açò .

Basten unes dramàtiques dades . Als centres de Dona 24 
Hores es varen atendre de 2008 a 2012 4 .085 dones a l’any . 
4 .268 a l’any 2014 . I 4 .372 a l’any 2015 . I en tota la passada 
legislatura, la Comissió Interdepartamental per Combatre la 
Violència de Gènere no es va reunir ni una sola volta . Ho dic 
perquè ho sàpiguen les seues senyories .

Esta situació ens interpel·la a presentar un pla d’atenció a les 
víctimes, revertint les retallades produïdes i garantint l’aten-
ció integral . Entenem que s’ha d’augmentar la protecció a les 
víctimes, als seus fills i amb serveis públics.

Per això, estem estudiant una possible modificació de la 
Llei 7/2012, sobre mesures de prevenció i protecció inte-
gral sobre la violència masclista, consensuada amb el teixit 
social d’associacions feministes, que treballen per la igualtat 
i eradicació de la violència de gènere . La formació de jutges, 
metgesses i treballadores socials, psicòlogues, advocades, 
mestres, policies també és un element clau d’este govern .

Recorden que el 25 de novembre vam presentar una campa-
nya, estava la conselleria de justícia, estava la conselleria 
d’economia sostenible, estava la conselleria de sanitat i estava 
la conselleria d’igualtat, perquè entenem que açò ha de ser un 
tema transversal . I per això també, de les primeres mesures 
que vàrem posar en marxa va ser precisament la creació de les 
unitats d’igualtat, perquè la perspectiva de gènere ha d’estar 
present en totes les polítiques d’este Consell .

També des d’educació, que també estava present a esta campa-
nya, s’està fent una coeducació en els centres, s’està fent una 
campanya dirigida als alumnes de segon d’ESO, perquè és ahí on 

comencen eixos whatsaps que vosté ha llegit . És ahí on comença 
a cosificar-se les dones i a convertir les dones, en comptes d’una 
relació afectiva, en una relació de possessió . I és ahí on primer 
hem d’atacar . Abans de la bufetada ve el whatsap . I és en el 
whatsap on hem de començar a actuar .

També anem a incrementar els pressupostos, amb el vot 
favorable de vostés, en els últims pressupostos, amb 800 .000 
euros per a enfortir els centres 24 Hores i els centres d’aten-
ció integral . Hem augmentat un 50% les ajudes directes a 
víctimes de violència de gènere, i a més ja no es tindrà en 
compte si tenen deutes o no amb la hisenda pública, com 
passava abans . Açò també és molt important .

I per descomptat, també és important que hem posat en 
marxa el protocol del Consell quan n’hi ha un assassinat 
d’una dona . És la primera volta, la primera volta, amb este 
Consell, que es va concentrar el Consell a les portes del palau 
de La Generalitat .

Hem encetat la campanya «No em toques el Whatsapp», 
precisament per açò . Per què? Perquè és important no només 
dirigir-se a la víctima, com s’ha fet fins ara. Denúncia, crida 
el 016, tot això que després enfronta la víctima a una situ-
ació dramàtica i pràcticament insuperable . Hem de dirigir 
el missatge a l’agressor . Tolerància zero . «No em toques el 
Whatsapp, perquè si mos toques el Whatsapp mos el toques 
a tots .» I naturalment jo compte amb tota esta cambra, la 
complicitat de tots vostés, perquè no ens seguixquen tocant 
el Whatsapp ni un minut més .

Moltíssimes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora vicepresidenta .

Pregunta número 226, formulada per la diputada Teresa 
García, del Grup Parlamentari Compromís, al conseller d’Eco-
nomia Sostenible . Quan vosté vullga .

La senyora García Muñoz:

Gràcies, presidenta .

Senyor conseller, l’actual entorn econòmic internacional 
es caracteritza per la seua interdependència i el seu dina-
misme . Les empreses desenvolupen la seua activitat en un 
context de creixent competència, i en el qual els mercats no 
se circumscriuen a les fronteres .

La internacionalització és una estratègia empresarial que 
permet accedir als mercats més amplis, diversificant així els 
riscos de subministrament i les variacions de la demanda, 
augmentant també la independència dels cicles econòmics 
locals o nacionals, i disminuint costos augmentant la capaci-
tat i l’eficiència productiva.

Durant la crisi econòmica les exportacions han sigut el que 
ha salvat moltes empreses de la fallida, ja que la forta caiguda 
de la demanda interna s’ha vist compensada per la demanda 
externa . Moltes de les nostres empreses, però, que han 
hagut de tancar les seues portes, s’haurien salvat si hagueren 
desenvolupat en el passat, quan el cicle econòmic era favora-
ble, una estratègia d’exportació i internacionalització .
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Aquest Consell ha reiterat la seus defensa dels interessos de 
les empreses valencianes, i la legislació i l’acció de govern és 
clau per a crear el context propici perquè les empreses valen-
cianes seguixquen generant ocupació, riquesa i benestar . És 
important entendre també l’estructura del teixit empresarial 
valencià i el potencial d’internacionalització de les nostres 
empreses, però també els principals obstacles als quals s’en-
fronten . Les nostres empreses exporten actualment per valor 
de 23 .271 milions d’euros, només per darrere de Catalunya 
i al nivell de Madrid, i representen un 11,3% del total de l’es-
tat espanyol .

Si analitzem l’estructura de les nostres exportacions, podem 
observar que la major part es dirigixen al mercat europeu, 
en particular més d’un terç es dirigixen a França, Alemanya i 
Regne Unit . I, si fem l’agregat a tota la Unió Europea, ascen-
dix a un 60%, amb la qual cosa hem de tindre en compte de 
quina manera ens està restant competitivitat no tindre un 
eix mediterrani completament desenvolupat . Els productes 
que exportem són principalment automòbils, en un 23%, frui-
tes en un 10% i productes ceràmics en un 9% . Però també 
maquinària, calcer i altres productes en els quals ens estem 
diferenciant per la qualitat .

El nostre teixit empresarial, però, està format fonamentalment 
per pimes, que donen ocupació al 80% de la població activa, 
moltes de les quals tenen un potencial d’exportació i creixe-
ment important, però que es troben amb moltes dificultats per 
a poder accedir a eixos mercats internacionals . Determinades 
empreses del sector serveis, encara que siguen xicotetes, 
tenen alta productivitat i no requereixen grans estructures, 
perquè el procés d’internacionalització els puga resultar relati-
vament senzill . Però malauradament les nostres exportacions 
estan més basades en els béns de qualitat que en els matei-
xos serveis . Totes aquestes empreses s’enfronten a riscos per 
falta de planificació o d’experiència, per desconeixement dels 
mercats als que accedixen, per falta d’accés al crèdit, etcètera .

Per tot açò és fonamental que el Consell cree les millors 
condicions perquè les empreses puguen dissenyar estratè-
gies d’obertura a l’exterior .

Per això, volem saber i volem conéixer quines accions té 
previstes prendre la seua conselleria per a promoure la inter-
nacionalització de les nostres empreses .

Moltes gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora García .

Senyor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Senyora diputada, encara que em repetisca, dir-li que el 
comportament del comerç exterior en els darrers mesos 
doncs hem de dir que ha estat positiu i, a més a més, amb 
xifres d’exportació que marquen fites històriques.

Vosté ho ha dit, amb dades de gener a octubre de 2015 les 
exportacions al nostre territori han aconseguit els 23 .271 
milions d’euros, la qual cosa representa un increment del 

14%, és a dir, tres voltes superior a la mitjana estatal situada 
en el 3,6% en aquest període .

Però si marquem el període juliol-octubre de 2015 es pot 
veure una acceleració de l’activitat exportadora amb unes 
xifres de 9 .184 milions d’euros, és a dir, un augment del 
22% de les exportacions respecte al mateix període de l’any 
anterior .

Tenim clar que el compromís del Consell és ajudar i donar 
suport a les xicotetes i mitjanes empreses, a guanyar en 
productivitat i que els seus productes siguen reconeguts a 
l’estranger i, a més a més, materialitzar en mesures concretes 
i amb un augment de recursos destinats al desenvolupament 
d’aquesta aposta estratègica . I per tal d’aconseguir-ho, com a 
mesura transversal, anem a treballar més directament amb el 
territori de la mà dels ajuntaments i dels agents de desenvo-
lupament local .

I les mesures que anem a posar al 2016 per a enfortir la inter-
nacionalització de les nostres empreses van a ser:

En l’àmbit del suport estratègic a les nostres empreses, 
impulsarem programes de mentoring incorporant noves actu-
acions com les que dirigirem a millorar la imatge de marca i 
comunicació de les nostres empreses en els mercats inter-
nacionals; accelerar la internacionalització de les nostres 
startups o incidir en la col·laboració entre empreses per a 
guanyar grandària i major productivitat en l’exterior .

Així mateix, impulsarem l’ús d’internet i de les noves tecnolo-
gies en les nostres empreses mitjançant una xarxa d’experts 
col·laboradors en l’ús de les noves tecnologies i la seua apli-
cació en estratègies comercials internacionals .

Quan al suport operatiu, estem redissenyant la nostra xarxa 
exterior amb l’objectiu d’estar presents en trenta-cinc països 
al final de legislatura, comptant amb les oficines de l’Icex a 
l’exterior .

Volem reforçar mercats d’importància vital per al creixement 
de les nostres exportacions com són els de la Unió Europea, 
així com en països on les nostres empreses estan fent ímpro-
bes esforços com Mèxic, els Estats Units, la Xina i Rússia; 
l’àrea del Magrib, Algèria i Marroc, o Colòmbia, Perú, Brasil, 
Aràbia Saudita, l’Índia, Turquia o Sud-àfrica . En la mateixa 
línia volem reforçar aliances locals amb països considerats 
emergents .

En aquest apartat cal destacar, dins del pla de promoció 
2017, l’organització de més d’un centenar d’activitats com 
fires internacionals, missions comercials, promocions en punt 
de venda o missions inverses .

Per la part d’incentius econòmiques, anem a mantenir la 
línia actual de préstecs a la internacionalització a cost zero, 
dotada amb mig milió d’euros .

Així mateix, disposem d’una línia de 5 milions d’euros per a 
incentivar els plans d’internacionalització de les xicotetes i 
mitjanes empreses, incloent-hi la contractació de personal 
amb cofinançament del 50% de fons Feder del nou programa 
operatiu 2014-2010, que incorporarem com a novetat en el 
pròxim exercici .
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I, finalment, per a la creació d’ocupació ampliarem la forma-
ció i millora de persones en comerç exterior, reforçant la 
convocatòria de beques en internacionalització que passa de 
30 a 70, augmentant la seua dotació en més d’un 226%, i que 
dirigim a joves llicenciats perquè puguen gaudir d’una forma-
ció teòrica i pràctica .

Així mateix, amb l’objectiu d’impulsar l’ocupació entre els 
nostres joves, hem convocat un nou programa de beques, 
exportació i ocupació, adreçat a joves amb formació professi-
onal, amb pràctiques en departaments d’exportació d’empre-
ses ací, ubicades al nostre territori .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Pregunta número 68 formulada pel diputat Juan Ignacio 
Ponce, del Grup Parlamentari Compromís, a la conse-
llera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi Climàtic i 
Desenvolupament Rural .

Quant vosté vullga, li pose jo el temps de seguida .

El senyor Ponce Guardiola:

Buenas tardes, señoras y señores del Consell .

Señorías .

Bien, desde Compromís hemos considerado importante 
realizar esta pregunta para que usted nos explique –diga-
mos– las novedades que ha habido en la política de actua-
ción, respecto a las actuaciones que se realizan después de 
los incendios forestales .

Señora consellera de Agricultura, Medio Ambiente, Cambio 
Climático y Desarrollo rural, en primer lugar, queremos feli-
citarla por la creación de esa dirección general de prevención 
de incendios que denota la importancia que tiene esta área 
para proteger nuestro territorio dentro del nuevo Consell . 
Es un hecho significativo la existencia de esta dirección gene-
ral que, además, tiene las competencias precisamente en 
las actuaciones después de los incendios en el caso de que 
lleguen a producirse .

Lo primero que le diré es lo que sé que no ha hecho, que afor-
tunadamente no ha hecho este gobierno respecto al ante-
rior, que se caracterizó por la extracción rápida, masiva y 
sin ningún tipo de prevención ni de cuidado de toda la posi-
ble madera extraíble después de los incendios . Creo que es 
fundamental ese cambio en los criterios y en hacer lo que 
dicen los expertos, que es dejar a la montaña que se regenere 
y, después, a ver de qué forma se actúa .

Y sí que le tengo que recordar lo primero que tuvo usted que 
hacer, que en otras circunstancias hubiera sido inconcebible 
pero que, fruto de los recortes repartidos del Partido Popular, 
de recortes a todos los niveles y en todas las líneas, una de 
ellas que se eliminó fue la partida que había destinada a los 
informes que había que hacer después de grandes incendios; 
una partida que estaba encaminada básicamente a pagar estu-
dios por parte del CEAM, otro instituto, el Centro de Estudios 

Ambientales del Mediterráneo, maltratado por el Partido 
Popular y que si ha sobrevivido ha sido gracias a los proyec-
tos que ha sido capaz de conseguir pero no por los traba-
jos de la propia administración valenciana, bueno, pues, esa 
partida que antaño se dedicaba automáticamente para reali-
zar los estudios de las zonas incendiadas y ver de qué forma 
había que actuar se había eliminado . No solo eso, sino que una 
pequeña partida que había para algunos informes puntuales 
que hubiera que realizar también había sido eliminada .

Y, por tanto, después del peor incendio que tuvimos el año 
pasado, que quemó casi dos mil hectáreas de una zona de 
altísimo interés natural, incluido en la red Natura 2000, pues 
no hubo un informe del CEAM . Usted lo primero que tuvo 
que hacer fue encargar este informe en el que se hacía una 
evaluación de las zonas quemadas, cómo había que actuar y 
sobre todo en qué tiempos había que actuar y de qué manera .

Afortunadamente, el año pasado, y la zona quemada tenía 
condiciones que no hacían necesaria una actuación urgente 
para frenar los procesos erosivos, el principal riesgo de nues-
tros terrenos forestales, la pérdida de suelo fértil, ni desde 
luego aconsejaba una replantación, una repoblación inme-
diata, tan solo ha habido que actuar en determinadas zonas –
que creo que usted nos contará .

Pero en lo que sí que quiero hacer hincapié es que, por una 
parte, no se ha actuado de forma destructiva en la montaña 
después de un incendio, cosa novedosa después de veinte 
años de gobiernos del Partido Popular; se ha hecho lo 
primero que había que hacer que era encargar el informe 
correspondiente y se han tomado las medidas –creo– 
adecuadas y se van a seguir tomando en los próximos años 
porque después de un incendio no hay que actuar rápida-
mente, ni muchísimo menos, para que se regenere adecuada-
mente estas zonas incendiadas .

Ya le digo, el incendio tardó tres días en extinguirse, arrasó 
zonas de altísimo valor natural, se emplearon del orden de 
treinta o cuarenta brigadas de extinción y llevó, bueno, a la 
degradación de una zona importante que esperemos ahora nos 
cuente de qué forma, qué acciones han tomado para buscar 
la regeneración de la zona, si han tenido en cuenta los ayun-
tamientos, colectivos afectados y otros colectivos de interés .

Nada más y muchas gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

Señora consellera, cuando quiera .

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Gracias, presidenta .

Señorías .

Señor diputado .

Pues sí, efectivamente en esta conselleria se ha creado una 
nueva dirección general de prevención de incendios fores-
tales y entre cuyas competencias están, precisamente, las 
actuaciones postincendios, basándose fundamentalmente en 
dos mecanismos .


